

دور وأهمية المراجعة الاجتماعية في تحقيق أهداف الحوكمة في المملكة العربية السعودية دراسة استكشافية

اعداد

سفانة علي الجهني

اشراف /الدكتورة امال عوض

المستخلص

تعد الشركات من اهم الوسائل التي تحقق الرفاهية والثروة للمجتمع، فهي انشأت لخدمة المجتمع، ولهذا لا بد ان تتحلى بالمسؤولية اتجاه مجتمعها فمواجهة تحديات التنمية يتطلب منهج متكامل للتنمية ونتيجة لتطور مسؤولية الشركات والوحدات الاقتصادية توسع مفهوم الحوكمة ليشمل النواحي الاجتماعية والاقتصادية والسياسية والبيئية بالإضافة إلى النواحي القانونية والمالية والمحاسبية بالشركات.

وتأتي اهمية المراجعة الاجتماعية للحوكمة في تعزيز الافصاح والشفافية والمسائلة حيث ان تولي جهة محايدة التأكد من صحة ودقة المعلومات الاجتماعية يزيد ثقة في الاداء الاجتماعي للمنشآت ويوضح توجهات الادارة واهدافها الاجتماعية ومعرفة آراء اصحاب المصالح عن الاداء الاجتماعي وتعزيز المسائلة مما يساهم في تحسن الاداء الاجتماعي للمنشآت.

وتهدف هذه الدراسة الى معرفة دور وأهمية المراجعة الاجتماعية في تحقيق أهداف الحوكمة في المملكة العربية السعودية، وذلك من خلال استطلاع آراء المراجعين في مكاتب المراجعة المهنية المرخص لها بمزاولة المهنة. ولتحقيق هدف الدراسة تم إعداد استبانة وزعت على مكاتب المراجعة المرخص لها بمزاولة المهنة في جده والبالغ عددها (٤٢) مكتب مراجعة واعتمدت الدراسة على المنهج الاستقرائي والاستنباطي للإجابة على أسئلة الدراسة والوصول الى النتائج.

وتوصلت الدراسة إلى أن معظم عينة الدراسة لا يوجد لديهم مفهوم واضح ومحدد للمراجعة الاجتماعية ويؤيدون بأن المراجعة الاجتماعية مكملة للمراجعة المالية. وكما يؤيدون بان يقوم بالمراجعة الاجتماعية فريق من تخصصات مختلفة من بينهم المحاسبون والمراجعون. وان معظم عينة الدراسة توجد لديهم اجراءات وخطة للمراجعة الاجتماعية يقوموا بتطبيقها عند القيام بالمراجعة و تعد المراجعة الاجتماعية وسيلة هامة وضرورية للحوكمة من اجل تحقيق المسؤولية الاجتماعية وتؤثر المراجعة الاجتماعية في دعم وتفعيل مبادئ الحوكمة وتحقيق اهدافها.

وقد أوصت الدراسة بضرورة إخضاع المنشآت الى المراجعة الاجتماعية بجانب المراجعة المالية كجزء من عملية المراجعة الشاملة وأن تتبنى الهيئة السعودية للمحاسبين القانونيين إصدار معيار خاص بالمراجعة الاجتماعية يحدد أهداف المراجعة الاجتماعية ونطاقها، وكيفية التقرير عنها وجوانب المعرفة والخبرة اللازمة للقيام بها والاهتمام بعقد المؤتمرات والندوات لتبادل وجهات النظر حول المراجعة الاجتماعية واهميتها مما يساهم في زيادة الوعي وتفعيل دورها وضرورة اضافة مادة في لائحة حوكمة الشركات تنظم نشر التقارير الاجتماعية.

The Role and Importance of Social Audit in Achieving the Objectives of Corporate Governance in the Kingdom of Saudi Arabia

An Exploratory Study

Prepared By
Safana Ali Al Jehani

Abstract

Companies are one of the most important tools which achieves prosperity and wealth for the communities. Therefore, they are set up to serve the communities. They must have responsibilities toward their societies. Grappling with challenges of development requires an integrated approach to developing. As a result of the evolution of corporate responsibility and economic units in the expansion of the concept of governance to include social, economic , political and environmental as well as legal aspects and financial and accounting firms .

The importance of social audit of governance is promoting disclosure, transparency and accountability. In terms that assume a neutral party to make sure of the validity and accuracy of social information increases the confidence in the social performance of the installations. Also, it shows of stakeholders on the social performance and enhance accountability which contributes to improve the performance of social facilities.

This study aims to find out the function and importance of social audit in achieving the goals of governance in Saudi Arabia . I have achieved the goal of the study by polling auditors who are in the audit offices professional that have licensed to practice the profession. I have prepared and distributed questionnaires to the audit firms in the city of Jeddah. They are forty two review offices. This study based on inductive and deductive approach to answer the questions of the study and access to the result.

Based on this study: most of the sample of the study do not have a specific and a clear concept about social audit. In addition, they believe that social audit is complementary to financial review . For more, Most of the sample of the study believe that who do the social audit is a group of people from different disciplines such as accountants and auditors. Additionally, most of the study sample have a plan and procedures for social audit, and they apply when they do the social audit. The is an important and necessary for governance in order to achieve social responsibility and affect social audit in supporting and activating the principles of corporate governance and the achievement of its goals.

Finally, the study shows the need to subdue installations to social audit and financial audit as part of a comprehensive review. Also, it shows the need of adopting the Saudi Organization for Certified Public Accountants issuing special standard audit social. This special standard determines the audit objectives, scope of social, how to report them, what are aspects of the knowledge, what are the experiences needed to, how to promoting conferences seminars to exchange views about social audit importance which contributes to increased awareness, activate their function. Furthermore, it is very important to add roles the list of corporate .governance to recognize publishing the social reports.